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KONOPÍ KASPARO  

Velmi mladá farma s velkými plány v oblasti pěstování a zpracování konopí.  

 

Identifikační údaje: 

Jméno: Kasparas Vaitiekūnas 

Lokalizace: obec Stoniškių, kraj Pagėgių, Litva 

Velikost farmy: 25ha, 10 % vlastní půdy 

Rok založení: 2019 

Hlavní aktivity: obiloviny, vláknité konopí, řepa 

Web / Facebook / Twitter: https://www.facebook.com/kasparokanapes/  

 

Kasparova farma vznikla nedávno od nuly, jeho rodiče nikdy nefarmařili. Jen babička měla asi 2 hektary 

půdy. Od 12 let začal v létě pomáhat zemědělcům a tato činnost ho bavila. A od té doby stále snil o tom, že 

si založí vlastní farmu. Ještě během školní docházky choval na babiččině pozemku několik ovcí. Po škole 

absolvoval povinnou vojenskou službu, a když si konečně uvědomil, že chce založi svou farmu. Za tímto 

účelem nastoupil na Agronomickou fakultu Zemědělské akademie WMU. Studuje již poslední ročník a má 

jasnou představu o své farmě. 

Farmu založil v obci Stoniškės. Farmář má pronajatých 25 hektarů půdy, na kterých pěstuje plodiny. Pěstuje 

obiloviny, konopí na vlákno a řepu. Hlavním cílem hospodaření je věnovat se oblíbené činnosti a vytvořit 

farmu, která by byla zdrojem příjmů. 

Přestože doba hospodaření není dlouhá, farmář si pořídil veškerou potřebnou zemědělskou techniku: 

traktor, nářadí na zpracování půdy, kombajn, postřikovač, drtič konopí.  

V celé Litvě většina farem uvádí na trh zemědělské produkty jako suroviny. Malá část se zavazuje ke 

zpracování zemědělských produktů a nabízí na trhu výrobky s vyšší přidanou hodnotou. Je to z mnoha 

různých důvodů: nedostatek času, nedostatek znalostí, není obtížné prodávat obilí nebo jiné zemědělské 

produkty jako suroviny. V zemědělských podnicích s omezeným počtem pracovních sil atd., je přijetí a 

realizace takového rozhodnutí poměrně riskantní. Proto se rozhodnutí o zpracování produktů přijímají s 

minimálním rizikem - omezují se na suroviny vypěstované na farmě. Kasparas nezpracovává všechny 

plodiny vypěstované na farmě, ale pouze konopí. 

Vzhledem k tomu, že se konopné produkty vyráběly dva roky, farma zatím nepatří do žádného družstva ani 

sdružení. Do budoucna však tuto možnost nevylučuje. 

Do budoucna se plánuje rozšíření farmy, přičemž snem je závod na zpracování konopí, který by vyráběl 

různé potravinářské a léčebné produkty z vláknitého konopí, například CBD olej, olej ze semen, konopnou 

mouku, tyčinky, různé čaje a další. 

Farma je nově založená a zatím nemá navázaná žádná partnerství. Vztahy se teprve budují. Další věcí je, 

že konopí pěstují farmáři jen zřídka, a pokud ho pěstují, mohou mít k jeho produkci různé motivy - kvůli 

vláknům nebo semenům. Kaspar však souhlasí s tím, že spolupráce s ostatními farmářije nezbytná. V 

současné době připravuje projekt o technologii pěstování konopí, provádí pokusy a konzultuje s vědci ze 

Zemědělské akademie. 

Zvládnout všechny činnosti na farmě je pro jednoho člověka obtížný úkol, proto se sklizeň prodává různými 

způsoby, malá část se prodává přímo, ale většina produkce se prodává přes prostředníky.  
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